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A KORMÁNY NEM AKAR AUSZTRIA ELLENI BOJKOTTOT A SCHENGENI VÉTÓ MIATT

Időpontot szeretne Bukarest
A román kormány azt szeretné 
elérni, hogy az idei schengeni 
csatlakozás kudarca után az EU 
illetékesei jövőre konkrét csatlako-
zási dátumot tűzzenek ki. Közben a 
bukaresti kormány is jelezte: nem 
hirdet bojkottot Ausztria ellen a 
csatlakozás megvétózása miatt.

 » BALOGH LEVENTE

M iközben értesülések szerint Ro-
mánia az ország schengeni csat-
lakozására kimondott múlt heti 

osztrák vétó után a csütörtöki brüsszeli 
EU-csúcson azt próbálta elérni, hogy az 
Európai Unió illetékesei tűzzenek ki jö-
vőre konkrét csatlakozási dátumot az or-
szág számára, a bukaresti kormány több 
illetékese is megerősítette: nem kívánják 
bojkottálni az osztrák érdekeltségeket. 
Klaus Iohannis államfő szerdán Brüsz-
szelben leszögezte: Románia diplomáciai 
eszközökkel próbálja elérni a jövő évi csat-
lakozást, amelyet lehetségesnek nevezett. 
A célkitűzés az, hogy sikerüljön kicsikarni 
a brüsszeli illetékesekből egy konkrét és 
megváltoztathatatlan csatlakozási dátum 
kitűzését, ehhez azonban meg kell győzni 
Ausztriát, hogy ne kösse az illegális migrá-
ció elleni küzdelem uniós szintű felvállalá-
sát a schengeni bővítés jóváhagyásához, 
és a Bulgáriával szembeni holland ellen-
kezést is fel kell oldani.

Az uniós állam- és kormányfők csúcs-
találkozójának napirendjén egyébként 
eredetileg nem szerepelt a román schen-
geni csatlakozás ügye, ám Iohannis ké-
résére végül mégis arra készültek, hogy 

foglalkozzanak vele. A román elnök sajtó-
információk szerint több uniós vezetővel 
is tárgyalt, és ismertette Románia szándé-
kait. Mint megírtuk, Iohannis leszögezte: 
Bukarest csakis a diplomácia eszközeivel 
kíván élni, nem tervez bojkottot az osztrák 
érdekeltségek ellen.

Kormányszóvivő: nem bojkottálunk
Ezt erősítette meg Dan Cărbunaru kor-
mányszóvivő is, aki szerdán este kijelen-
tette: a kormány semmiféle bojkottal nem 
reagál a Románia schengeni csatlakozá-
sát megakadályozó osztrák ellenszava-
zatra. Cărbunaru a Victoria-palotában 
tartott sajtótájékoztatóján kifejtette, hogy 
a kormány szintjén semmiféle bojkottal 
vagy hasonló akcióval nem szándékoz-
nak reagálni arra, hogy Ausztria az EU 
Bel- és Igazságügyi Tanácsában Románia 
schengeni csatlakozása ellen szavazott. A 
kormány és az illetékes intézmények to-
vábbra is minden intézményi és politikai 
szintű lépést megtesznek a belső határel-
lenőrzés nélküli térségbe való felvételhez 
szükséges egyöntetű támogatás megszer-
zéséért – szögezte le.

„A válasz csak a diplomácia és az egyez-
kedés útján történhet” – mondta. A bojkott 
ellen emelt szót Marcel Boloș európai be-
ruházásokért felelős miniszter is, aki szin-
tén a diplomáciai utat nevezte az egyetlen 
megoldásnak. Mint kifejtette, az emberek 
felháborodása jogos, mivel mindenki szá-
mára egyértelmű, hogy igazságtalanul 
bántak Romániával, de a diplomácia jelen-
ti a megoldást, mivel a bojkott nem hoz jót 
egyik félnek sem.

Marcel Ciolacu, a kormány vezető erejét 
adó Szociáldemokrata Párt (PSD) elnöke 
ugyanakkor csütörtökön is megismételte 

korábbi álláspontját, miszerint az osztrák 
vétó miatt a román államnak is hasonlóan 
kell fellépnie Ausztria érdekeivel szemben, 
egyéni szinten pedig a polgárok is bojkot-
tálhatják az osztrák termékeket és cégeket 
az osztrákoktól elszenvedett „megalázta-
tás” miatt. Eközben Lucian Bode belügy-
miniszter csütörtökön arról beszélt: Romá-
nia több mint 25 milliárd eurót veszített az 
elmúlt 11 évben a schengeni csatlakozás 
kudarca miatt. A kilátások kapcsán meg-
jegyezte, a kulcskérdés az, szerepel-e majd 
az uniós állam- és kormányfők csúcsta-
lálkozójának következtetései között az 
ajánlás, hogy a belügyminiszterek követ-
kező ülésének napirendjén is szerepeljen a 
schengeni bővítés ügye.

Nehammer kerítést akar
Mindeközben Karl Nehammer osztrák 
kancellár a brüsszeli EU-csúcsra érkezve 
a belga fővárosban megismételte érveit, 
amelyeket a vétó mellett hozott fel. Ismét 
kijelentette, hogy csak idén óriási létszá-
mú, 100 ezer illegális migráns érkezett 
Ausztriába, amiből 75 ezer más uniós tag-
államon is átutazott, anélkül azonban, 
hogy ott a hatályos uniós szabályozás ér-
telmében regisztrálták volna őket. „Tud-
juk, hogy átutaztak Románián, mivel az 
osztrák rendőrség vizsgálódott az ügyben. 
Megoldást kell találni” – szögezte le a kan-
cellár. Arra a felvetésre, hogy a román ha-
tóságok cáfolják ezeket az adatokat, azzal 
vágott vissza: a román rendőrségnek csak 
azokról a migránsokról van tudomása, 
akiket regisztráltak Romániában. Ehhez 
képest Ausztriában „óriási számú” mig-
ránst regisztráltak. Azt is kijelentette, hogy 
a múlt csütörtöki vétó nem Románia ellen 
irányult. „Nem Románia vagy Bulgária 
ellen szólt. (A migráció) az egész Európai 
Unió számára biztonsági problémát jelent, 
ezt ki kell mondanunk, és meg kell olda-
nunk” – hangsúlyozta Nehammer.

Leszögezte: a külső határokat meg kell 
védeni, ehhez támogatást kell nyújtani Ro-
mániának, Bulgáriának és Magyarország-
nak is. Elmondta, egyeztetett a román és a 
bolgár államfővel is a kérdésről. Kifejtette: 
az EU-nak tennie kell a külső határok meg-
erősítéséért, ennek jegyében le kell mon-
dani a kerítésépítéssel kapcsolatos tabuk-
ról, és uniós pénzből kerítést kell építeni 
Bulgária és Törökország között.

Más uniós vezetők azonban sokkal meg-
értőbben viszonyultak a román igények-
hez: Roberta Metsola, az Európai Parla-
ment elnöke szerint a schengeni kérdést 
rendezni kell, Olaf Scholz német kancellár 
pedig leszögezte: Romániát és Bulgáriát fel 
kell venni a schengeni övezetbe.

 » RÖVIDEN

Hatósági felügyelet alá helyezték
a jászvásári polgármestert
Hatvan napra hatósági felügyelet alá he-
lyezték a Szervezett Bűnözés és Terroriz-
mus Elleni Ügyészség (DIICOT) ügyészei 
Mihai Chirica jászvásári polgármestert. Az 
elöljárót és Iaşi polgármesteri hivatalának 
több más alkalmazottját bizonyos építke-
zési engedélyek kibocsátásának ügyében 
vizsgálják ki. Az ügyészségi kihallgatásról 
távozóban Chirica közölte, az ügy egyik 
gyanúsítottjaként a hatósági felügyelet 
idejére másra ruházza át feladatkörét. Azt 
is elmondta, fellebbezni fog a hatósági 
felügyeletet elrendelő ügyészségi döntés 
ellen. Mihai Chirica ügyvédje közölte, a 
polgármester ellen településrendezéssel 
kapcsolatos ügyekben vizsgálódnak, hét 
esetben hivatali visszaéléssel, egyben 
pedig hivatali hatáskör túllépésével gya-
núsítják. Chirica nyolc órát töltött a Iaşi 
megyei rendőr-főkapitányságon, majd 
kihallgatása további négy órán át tartott.
 
Zelenszkĳ  ENSZ-szakértőket kér
Ukrajna energetikai létesítményeihez
Volodimir Zelenszkij ukrán elnök tele-
fonon beszélt szerdán António Guterres 
ENSZ-főtitkárral, akit arra kért, hogy 
támogassa nemzetközi szakértői missziók 
megszervezését a háború sújtotta Ukrajna 
létfontosságú energetikai létesítménye-
inek felkeresésére. Erről Zelenszkij az 
ukrán lakossághoz intézett esti videoüze-
netében beszélt, amelyet a Twitteren tett 
közzé. „Ma nagyon fontos megbeszélést 
folytattam Guterres ENSZ-főtitkárral. 
Megköszöntem neki Ukrajna és a nemzet-
közi jog megingathatatlan támogatását, 
hatékony segítségét az olyan javaslata-
ink megvalósításában, mint például a 
gabonakezdeményezés. Jelenleg azon 
dolgozunk, hogy államunk létfontosságú 
energetikai infrastruktúrájához nem-
zetközi mandátummal küldöttségeket 
szervezzünk. Hiszem, hogy ez is sikeres 
lesz” – mondta az ukrán elnök. Eközben 
a Fehér Ház nemzetbiztonsági tanácsá-
nak kommunikációs vezetője szerdán 
kijelentette: az Egyesült Államok nem 
számít arra, hogy a harcok leállnának 
Ukrajnában a télen, illetve, arra sem mu-
tatnak jelek, hogy a háború véget érne az 
év vége előtt. Arra a keddi sajtóértesülés-
re, miszerint az Egyesült Államok Patriot 
típusú nagy hatótávolságú légelhárító 
rendszert ad Ukrajnának, John Kirby úgy 
fogalmazott, nem tudja megerősíteni, 
hogy megállapodás született volna a szál-
lításokról. Kedden Pat Ryder, a légierő 
dandártábornoka megerősítette, hogy 
zajlanak az egyeztetések az ukrán légvé-
delem erősítéséről, de nem kommentálta 
a sajtóértesülést, miszerint Patriotokról is 
szó van. Egyébként csütörtökre virradóra 
az ukrán erők rakétákkal támadták az 
orosz ellenőrzés alatt álló Donyecket, az 
orosz erők pedig Herszont lőtték.Diplomáciai kármentés. Bukarest a csütörtöki EU-csúcson is felvetette Schengen ügyét

 » HÍRÖSSZEFOGLALÓ

Az Európai Bizottság hatáskörén belül 
hatékony jogi eszközökkel rendelke-

zik a kisebbségek védelmére – jelentette 
ki Sztella Kiriákidisz uniós biztos az Euró-
pai Parlament csütörtöki plenáris ülésén. 
A biztos a nemzeti, etnikai, vallási és nyelvi 
kisebbségekhez tartozó személyek jogairól 
szóló ENSZ-nyilatkozat kiadásának 30. év-
fordulója alkalmából elmondott beszédében 
hangsúlyozta: az EU az alapvető jogok erős 
védelmezője, a kisebbségek jogainak tiszte-
letben tartása ma fontosabb, mint valaha, 

mert Európában ezen a téren visszaesést 
lehet tapasztalni. „A kisebbségek elleni gyű-
löletkeltést, az etnikai különbözőség démo-
nizálását néhány politikai erő eszközként 
használja, hogy megossza a társadalmat, és 
saját céljait mozdítsa elő” – hívta fel a fi gyel-
met. Mint mondta, az EU garantálja a meg-
különböztetésmentesség jogának tisztelet-
ben tartását az uniós jog végrehajtása során. 
Kiemelte, hogy az uniós roma stratégia célja 
valamennyi roma ember társadalmi, politi-
kai, kulturális és gazdasági integrációja, to-
vábbá az antiszemitizmus elleni stratégia a 
zsidó élet előmozdítását ösztönzi. Felhívta a 

fi gyelmet hogy a bizottság különmegbízottat 
nevezett ki az Unión kívüli vallásszabadság 
előmozdítására, aki párbeszédet fog kez-
deményezni a vallási megkülönböztetéstől 
sújtott országok nemzeti hatóságaival és az 
érintettekkel. Hozzátette, hogy a testület to-
vábbá koordinátort fog kinevezni a muszlim-
ellenesség elleni küzdelemre. Kiriákidisz ar-
ról is beszélt, hogy a Minority Safepack nevű 
polgári kezdeményezésre adott válaszában 
a bizottság bemutatta, hogyan hajtja végre 
a tanács számos ajánlását és más, a témát 
érintő politikai dokumentumot, amelyek 
együttesen a kisebbségek javát szolgáló je-

lentős intézkedéscsomagot jelentenek. Gál 
Kinga, a Fidesz EP-képviselője, hozzászó-
lásában elmondta: az EP kisebbségi mun-
kacsoportjának társelnökeként továbbra 
is azt tapasztalja, hogy több millió uniós 
állampolgárt, köztük magyarok százezreit, 
másodrendű állampolgárként kezelnek az 
EU számos tagállamában. „Diszkrimináció, 
jogsértések sokasága, az anyanyelvhaszná-
lat korlátozása vagy hiánya ellenére az Eu-
rópai Bizottság nem kíván ezen kisebbségek 
jogainak élharcosává válni. Így a kettős mér-
ce áldozatává válnak, kéréseik süket fülekre 
találnak” – hívta fel a fi gyelmet. 

Hatékony kisebbségvédelmet vizionál egy uniós biztos
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